
 Protokół Nr XLI/18 
z sesji Rady Miasta Racibórz 

zwołanej na dzień 27 czerwca 2018 r. na godz. 1400.

Numery podjętych uchwał:

1. XLI/617/2018 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz 
                              ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2017 rok.
2. XLI/618/2018 w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Racibórz absolutorium z tytułu
                              wykonania budżetu za 2017 rok.
3. XLI/619/2018 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2018 rok.
4. XLI/620/2018 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
5. XLI/621/2018 w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej
                              Policji w Raciborzu.
6. XLI/622/2018 w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/559/2014 Rady Miasta Racibórz z dnia
                              28 maja 2014 r. w sprawie uchwalenia Statutu Miasta Racibórz.
7. XLI/623/2018 w sprawie ustanowienia dorocznych nagród Prezydenta Miasta 
                              za osiągnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej, upowszechniania 
                              i ochrony kultury.
8. XLI/624/2018 w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXIX/595/2018 Rady Miasta Racibórz 
                              z dnia 25 kwietnia 2018 r. w sprawie określenia regulaminu wynagradzania
                              nauczycieli przedszkoli, szkół podstawowych oraz zespołów szkolno -
                              przedszkolnych, dla których organem prowadzącym jest Miasto Racibórz.
9. XLI/625/2018 w sprawie ustalenia maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż napojów
                              alkoholowych na terenie Miasta Racibórz.
10. XLI/626/2018 w sprawie zasad usytuowania na terenie Miasta Racibórz miejsc sprzedaży
                              i podawania napojów alkoholowych.
11. XLI/627/2018 w sprawie wprowadzenia odstępstwa od zakazu spożywania napojów
                             alkoholowych w miejscach publicznych na terenie Miasta Racibórz.
12. XLI/628/2018 w sprawie nadania drodze wewnętrznej nazwy ul. Transportowa.
13. XLI/629/2018 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w trybie bezprzetargowym na rzecz
                              współużytkowników wieczystych nieruchomości gruntowej położonej 
                              w Raciborzu przy ul. 1-go Maja.
14. XLI/630/2018 w sprawie wyrażenia zgody na dokonanie zamiany działek położonych 
                              w Raciborzu w rejonie ulicy Głubczyckiej oraz przy ulicy Kazimierza
                              Wierzyńskiego.
15. XLI/631/2018 w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXV/532/2017 Rady Miasta Racibórz 
                              z dnia 20 grudnia 2017 r. w sprawie Regulaminu udzielania dotacji 
                              na zadania ujęte w Programie ograniczenia niskiej emisji na terenie miasta
                              Racibórz na lata 2018-2028 realizowane w budynkach mieszkalnych.
16. XLI/632/2018 w sprawie nadania tytułu wraz z medalem "Zasłużony dla Miasta
                              Raciborza".
17. XLI/633/2018 w sprawie opracowania i przekazania projektu regulaminu dostarczania
                              wody i odprowadzenia ścieków do zaopiniowania.
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Uczestnicy sesji z ramienia Urzędu Miasta.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek
 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak
 Sekretarz Miasta Tomasz Kaliciak
 Skarbnik Miasta Beata Koszowska – Gralak
 Naczelnik Wydziału Inwestycji i Urbanistyki Mariola Isańska – Matela
 Naczelnik Wydziału Komunalnego Bożena Jedynak – Turakiewicz
 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Urszula Sobocińska
 Naczelnik Wydziału Ochrony

Środowiska i Rolnictwa Katarzyna Polak
 Naczelnik Wydziału Edukacji

Kultury i Sportu Robert Myśliwy
 Naczelnik Wydziału Spraw Obywatelskich Dorota Fleszer
 Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych Iwona Trzeciakowska
 Komendant Straży Miejskiej Wiesław Buczyński
 Radca Prawny Maciej Markowicz
 Radca Prawny Piotr Janas  

 
Ad. 1.  Otwarcie sesji.

Przewodniczący Rady Miasta Henryk Mainusz otworzył sesję Rady Miasta Racibórz, 
stwierdzając, że na 23 radnych na sali jest obecnych 23, Rada jest więc władna do podejmowania 
uchwał. Lista obecności odnosząca się do całego posiedzenia stanowi zał. Nr 1 do protokołu.
Następnie powitał zaproszonych gości, którzy zabiorą głos w ramach dodatkowego punktu 
porządku obrad poświęconego przyjęciu Uchwały w sprawie utworzenia na obszarze Miasta 
Racibórz dwóch okręgów wyborczych dla wyborów do rad powiatów. Lista zaproszonych gości 
stanowi zał. Nr 2 do protokołu. 
Następnie przedstawił wnioski o ujęcie w planowanym porządku obrad zał. Nr 3, dodatkowych 
następujących punktów i projektów uchwał:
 wnioski Prezydenta Miasta :

1/ Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
2/ Uchwała w sprawie ustalenia wynagrodzenia Prezydenta Miasta Racibórz.

 wnioski wynikające z pracy Rady Miasta:
3/ Uchwała w sprawie utworzenia na obszarze Miasta Racibórz dwóch okręgów wyborczych dla
wyborów do rad powiatów.
4/ Uchwała w sprawie opracowania i przekazania projektu regulaminu dostarczania wody i 
odprowadzenia ścieków do zaopiniowania.
5/ Stanowisko Rady Miasta Racibórz w zakresie likwidacji niskiej emisji.

Rada przy 22 głosujących radnych, 19 głosami za 0 przeciw i 3 wstrzymującymi się przyjęła powyższe
wnioski i ustaliła następujący porządek obrad (wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 4):
  
1. Otwarcie sesji i ustalenie porządku obrad.
2. Przyjęcie protokołu z XL sesji Rady Miasta Racibórz.
3. Uchwała w sprawie utworzenia na obszarze Miasta Racibórz dwóch okręgów wyborczych dla 

wyborów do rad powiatów.
4. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.
5. Analiza i funkcjonowanie spółek miejskich.
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6. Raport monitoringowy z realizacji w roku 2017 "Programu Wspierania Przedsiębiorczości na 
lata 2015-2020".

7. Uchwała w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z 
wykonania budżetu za 2017 rok.

8. Uchwała w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Racibórz absolutorium z tytułu wykonania 
budżetu za 2017 rok.

9. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2018 rok.
      1) Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
10. Uchwała w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej Policji w 

Raciborzu.
11. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/559/2014 Rady Miasta Racibórz z dnia 28 maja 

2014 r. w sprawie uchwalenia Statutu Miasta Racibórz.
12. Uchwała w sprawie ustanowienia dorocznych nagród Prezydenta Miasta za osiągnięcia w 

dziedzinie twórczości artystycznej, upowszechniania i ochrony kultury.
13. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXIX/595/2018 z dnia 25 kwietnia 2018 r. w 

sprawie określenia regulaminu wynagradzania nauczycieli przedszkoli, szkół podstawowych 
oraz zespołów szkolno-przedszkolnych, dla których organem prowadzącym jest Miasto 
Racibórz.

14. Uchwała w sprawie ustalenia maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych
na terenie Miasta Racibórz.

15. Uchwała w sprawie zasad usytuowania na terenie Miasta Racibórz miejsc sprzedaży i 
podawania napojów alkoholowych.

16. Uchwała w sprawie ograniczenia w godzinach nocnej sprzedaży napojów alkoholowych 
przeznaczonych do spożycia poza miejscem sprzedaży na terenie Miasta Racibórz.

17. Uchwała w sprawie wprowadzenia odstępstwa od zakazu spożywania napojów alkoholowych w
miejscach publicznych na terenie Miasta Racibórz.

18. Uchwała w sprawie nadania drodze wewnętrznej nazwy ul. Transportowa.
19. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w trybie bezprzetargowym na rzecz 

współużytkowników wieczystych nieruchomości gruntowej położonej w Raciborzu przy ul. 1-
go Maja.

20. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na dokonanie zamiany działek położonych w Raciborzu w
rejonie ulicy Głubczyckiej oraz przy ulicy Kazimierza Wierzyńskiego.

21. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXV/532/2017 Rady Miasta Racibórz z dnia 20 
grudnia 2017 r. w sprawie Regulaminu udzielania dotacji na zadania ujęte w Programie 
ograniczenia niskiej emisji na terenie. miasta Racibórz na lata 2018-2028 realizowane w 
budynkach mieszkalnych.

      1) Stanowisko Rady Miasta Racibórz w zakresie likwidacji niskiej emisji.
22. Uchwała w sprawie nadania tytułu wraz z medalem "Zasłużony dla Miasta Raciborza".
23. Uchwała w sprawie opracowania i przekazania projektu regulaminu dostarczania wody i 

odprowadzenia ścieków do zaopiniowania.
24. Uchwała w sprawie ustalenia wynagrodzenia Prezydenta Miasta Racibórz.
25. Interpelacje, zapytania i wnioski.
26. Zakończenie sesji.

Ad 2. Przyjęcie protokołu z XL sesji Rady Miasta Racibórz.

 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie Protokół Nr XL/18 z sesji Rady Miasta
Racibórz z dnia 30 maja 2018 r.  

Rada przy 22 głosujących radnych, 21 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
Protokół Nr XL/18 z sesji Rady Miasta Racibórz z dnia 30 maja 2018 r. 
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Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 5. 

Ad 3. Uchwała w sprawie utworzenia na obszarze Miasta Racibórz dwóch okręgów
          wyborczych dla wyborów do rad powiatów.

 Wicestarosta Raciborski Marek Kurpis przekazał, że Radzie Miasta Racibórz został przesłany 
do zaopiniowania projekt uchwały Rady Powiaty Raciborskiego zmieniający podział powiatu na
okręgi wyborcze w celu przeprowadzenia wyborów do rady powiatu. Wskazał, że propozycja 
określa 4 okręgi, z tego 2 okręgi w samym mieście. Dodał, że powiat ma świadomość, że miasto
w celu przeprowadzenia wyborów do rady miasta wskazało 3 okręgi wyborcze. Niemniej ze 
względów statystycznych nie do końca można było stworzyć podobne 3 okręgi w powiecie. 
Stworzono więc dwa okręgi, jeden większy 7 mandatowy i drugi mniejszy 4 mandatowy. 
Pierwszy okręg w powiecie będzie składał się z pierwszego i drugiego okręgu w mieście, a 
drugi okręg w powiecie będzie pokrywał się z okręgiem trzecim w mieście. W związku z 
powyższym nastąpiła też zmiana liczby mandatów w okręgach. Ogólna liczba mandatów w 
radzie powiatu to 23 i ona się nie zmieniła, niemniej w przeciągu 4 lat zmieniła się znacząco 
liczba mieszkańców w Powiecie Raciborskim. W związku z tym zmieniły się relacje mandatów 
miasta w stosunku do powiatu. Cztery lata temu było 12 do 11 dla miasta, teraz jest 12 do 11 dla
powiatu.    

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że Starosta konsultował z wójtami burmistrzami i 
prezydentami podział powiatu na okręgi wyborcze. Dodał, że komisarz wyborczy 
rekomendował dwa rozwiązania. Jedno rozwiązanie to podział miasta na trzy okręgi wyborcze z
miasta i pozostałe 2 okręgi z gmin, tak jak to jest dzisiaj. Wskazał, że 4 lata temu była podobna 
sytuacji, że mieszkańców miasta było minimalnie mniej niż mieszkańców pozostałych gmin 
powiatu. Każdy okręg miejski miał po 4 mandaty w sumie miasto miało tych mandatów 12. 
Drugie rozwiązanie to rozwiązanie przedstawione dzisiaj radnym gdzie miasto ma 11 
mandatów, a gminy 12. Zapytał więc co się zmieniło od tego czasu, że teraz preferuje się już 
tylko wariant drugi oraz czy możliwe jest aby w tym wariancie były 3 okręgi przy zachowaniu 
liczby 11 mandatów.        

 Wicestarosta Raciborski Marek Kurpis potwierdził, że wcześniej na konwencie były 
przedstawiane dwie koncepcje. Dodał, że efekty późniejszych konsultacji z komisarzem 
wyborczym przedstawi Pani Agnieszka Bartula.

 Pani Agnieszka Bartula Inspektor Starostwa Powiatowego w Raciborzu wyjaśniła, że druga 
koncepcja również uzyskała pozytywną opinię komisarza wyborczego. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że należy to podkreślić, że wybiera się z dwóch 
koncepcji. Pierwotnie był to wariant dla miasta 4, 4, 4, tj. 12 mandatów, a po dodatkowych 
konsultacjach proponuje się aby było to 11 mandatów.  

 Pani Agnieszka Bartula przekazała, że koncepcja zachowania podziału na 3 okręgi z ogólną 
liczbą 11 mandatów dla miasta po konsultacji z komisarzem wyborczym okazała się 
niemożliwa. Dodała, że problem dotyczył okręgu 1, który nie spełniał normy.   

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że wynika z tego, że dla miasta lepsza jest 
koncepcja pierwsza, która jest także możliwa. Dodał jednak, że dla powiatu opinia miasta nie 
jest wiążąca. Propozycja jak wpłynęła od powiatu jest koncepcja drugą z dwoma okręgami 
miejskimi. Pierwszy duży okręg z 7 mandatami i drugi mniejszy z 4 mandatami. Niemniej 
uznał, że do Rady Powiatu powinno zostać wystosowane jasne stanowisko czego Rada Miasta 
sobie życzy.  

 Przew. RM Henryk Mainusz zapytał jeszcze raz czy jest możliwa koncepcja 3 okręgów przy 
zachowaniu 11 mandatów.

 Pani Agnieszka Bartula przekazała, że z wyliczeń dokonanych na podstawie kodeksu 
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wyborczego nie jest to możliwe. 
 Radny Leszek Szczasny zapytał jak utrata 1 mandatu w mieście przekłada się na sytuacje w 

poszczególnych gminach.
 Pani Agnieszka Bartula przekazała, że dodatkowy mandat zostanie przyznany okręgowi 4 

obejmującemu gminy Krzyżanowice, Krzanowice, Pietrowice Wielkie i Kornowac.
 Radny Leszek Szczasny przekazał, że też zdecydowanie jest za tym aby pozostawić rozwiązanie

dotychczasowe z podziałem mandatów dla miasta na 3 okręgi po 4 mandaty każdy. Uznał, że w 
innym wypadku będzie zamieszanie, tym bardzie, że w mieście wraca się z jednomandatowych 
okręgów do 3 okręgów. 

 Pani Agnieszka Bartula przekazała, że granice okręgów w powiecie będą pokrywały się z 
granicami okręgów w mieście z tym wyjątkiem, że okręg 1 w powiecie będzie okręgiem 1 i 2 w 
mieście. 

 Przew. RM Henryk Mainusz uznał, że powrót do 3 okręgów miejskich w wyborach do rady 
powiatu musiałby się połączyć z ubieganiem o ten dodatkowy mandat.

 Pani Agnieszka Bartula przekazała, że zaproponowany podział wynika z normy 
przedstawicielskiej.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że z ilości mieszkańców wychodzi, że ten mandat 
należy się gminom. Niemniej gdy chodzi o to ile miasto dokłada się np. do szpitala  to takiej 
normy już nie ma. Dalej uznał, że Rada Miasta może wystosować do Rady Powiatu apel o 
uwzględnienie propozycji lepszej dla miasta. Zaproponował więc odrzucenie tej uchwały z 
jednoczesnym wnioskiem o powrót do pierwszej koncepcji z 12 mandatami i 3 okręgami. 
Dodał, że nie będzie to dla powiatu wiążące nie mniej będzie jakąś sugestią.      

 Radna Anna Szukalska zapytała czy jest jakiś określony termin na przyjęcie propozycji 
Powiatu.

 Pani Agnieszka Bartula przekazała, że ostateczny termin to 16 sierpnia.
 Przew. RM Henryk Mainusz uznał,że wychodzi na to, że trzeba do uczynić dzisiaj.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk uznał, że Rada powinna dzisiaj zająć stanowisko, przyjąć albo

odrzucić tą uchwałę. Odrzucając zasugerować jednocześnie powrót do pierwszej koncepcji.  
 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi brak chętnych do dalszej dyskusji poddał pod głosowanie 

przedmiotową uchwałę. Dodając jednocześnie, że odrzucenie przedmiotowej uchwały będzie 
wiązało się z przekazaniem do Powiatu wniosku o powrót do pierwszej koncepcji z 12 
mandatami i 3 okręgami miejskimi. Dodając, że nie będzie to dla powiatu wiążące nie mniej 
będzie jakąś sugestią.  

Rada przy 22 głosujących radnych, 0 głosami za, 19 przeciw i 3 wstrzymującymi się odrzuciła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 6. 
Projekt nie podjętej uchwały stanowi zał. Nr 7 do protokołu.

Ad 4. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przedstawił bieżącą realizację uchwał Rady Miasta 
poprzedniej kadencji oraz bieżącą realizację uchwał Rady Miasta i zarządzeń Prezydenta Miasta
obecnej kadencji. Przedmiotowe informacje stanowią zał. Nr 8 do protokołu. Następnie 
przedstawił informacje o najważniejszych wydarzeniach i realizacji zadań między sesjami. Lista
omówionych wydarzeń stanowi zał. Nr 9 do protokołu. Na koniec poprosił o oddanie głosu 
Panu Odyseuszowi Olbińskiemu w temacie Intro Festiwalu.

 Pan Odyseusz Olbiński przekazał, że jest to jego druga wizyta na sesji Rady Miasta. Wskazał, 
że w strategi dla miasta zostało w 2012 roku wpisane zadanie stworzenia w mieście imprezy 
kulturalnej o charakterze ponad regionalnej, t.j. takiej która przynosi  miastu trzykrotnie więcej 
korzyści. Intro Festiwal wpisał się więc w realizację zapisu strategii, a 5 już jego edycja posiada
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patronat medialny ogólnopolskich mediów. Wskazał, że dzięki tym mediom wzrasta prestiż 
imprezy. Uznał, że jest to zasługa zarówno miasta jak i fundacji. W tym miejscu poprosił aby 
ten projekt był traktowany przez miasto bardziej po partnersku, bo chodzi o realizację 
wspólnego celu. Dodał, że wszystkie markowe festiwale mają w ofercie artystów klasy 
międzynarodowej i światowej. Uznał, że nasz festiwal jest trzecim takim festiwalem muzyki 
elektronicznej w Polsce. Dalej wskazał, że cześć imprezy na zamku jest płatna jednakże dla 
mieszkańców miasta stworzono otwartą strefę na bulwarach. Będzie to rzecz wyjątkowa w tym 
roku. Drugą korzyścią dla miasta jest to, że do miasta przyjedzie mnóstwo osób z całej Polski, a 
także z innych krajów. Trzecią korzyścią jest aspekt promocyjny miasta, poprzez pokazywanie 
zamku i bulwarów. Dodał, że festiwal daje możliwość pokazania tych miejsc jeszcze w lepszym
świetle. Dalej wskazał, że wzrost zainteresowania festiwalem pozwolił na przekształcenie tego 
festiwalu w imprezę dwudniową. W związku z powyższym zwrócił się do Rady Miasta i 
Prezydenta Miasta z gorącą prośbą o zwiększenie kwoty dofinansowania festiwalu. Wskazał, że 
do końca wierzono, że uda się pozyskać sponsora zewnętrznego. Dodał, że aby udźwignąć  
dwudniowy festiwal fundacji potrzeba dodatkowo 50.000 zł.   

 Radny Piotr Klima przekazał, że bardzo cieszy się z tego, że festiwal się rozwija i jest 
przekonany, że miasto stać jest na dodatkowe wsparcie. Zapytał jednocześnie czy do 
pokazywania zamku i bulwarów można włączyć jeszcze samą Odrę.

 Pan Odyseusz Olbiński przekazał, że w planach kolejnych festiwali jest ożywienie Odry. Dodał,
że już w tym roku podjęto rozmowy z Kędzierzynem w celu wypożyczenia trzech łodzi, które 
miały zostać zacumowane na przystani. Wskazał jednak, że do tego potrzeba kolejnego 
partnera. Dodał, że temat jest otwarty.

 Radny Marek Rapnicki  przekazał, że w życiu jedną z najważniejszych rzeczy jest 
konsekwencja. Wskazał, że to wydarzenie wpisało się już w kalendarz kulturalny miasta i Rada 
ma okazję zachować się jak prawdziwy mecenat kultury. Gorąco więc przychylił się do tej 
prośby.

 Radna Anna Ronin  przekazała, że dobrze byłoby aby Rada otrzymywała od Prezydenta Miasta 
każdorazowo kosztorys festiwalu, który podlegałby zatwierdzeniu.  

 Przew. RM Henryk Mainusz wyjaśnił, że z tego do czego miasto się zdeklarowało z tego się 
wywiązało. Teraz chodzi o dodatkowe środki. Jednocześnie z uwagi na niemały finansowy 
udział miasta w tym przedsięwzięciu oczekiwałby aby zostało to podkreślone w materiałach 
prezentujących ten festiwal.

 Radna Anna Ronin  przekazała, że jej zamysłem było to aby w przyszłorocznym budżecie 
przewidzieć już 150.000 zł. 

 Przew. RM Henryk Mainusz mając na uwadze dotychczasowe głosy przedstawił wniosek w 
sprawie zobowiązania Prezydenta Miasta do przygotowania kwoty do 50.000 zł jako 
dodatkowego wsparcia finansowego do INTRO Festiwalu. 

 Radna Zuzanna Tomaszewska zapytała czy nie można tego uczynić jako autopoprawkę do 
uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta przewidzianej na tej sesji.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że nie chce już zmieniać przedłożonych wcześniej 
radnym dokumentów. Dodał, że chodzi też o wskazanie dochodów z jakich będzie można 
skorzystać.

 Radny Michał Fita  zwrócił uwagę na to, że we wniosku przed kwotą 50.000 zł należy usunąć 
słowo „do”. 

 Radny Marek Rapnicki  przekazał, że zgadza się z przedmówcą, że słowo „do” należy z 
wniosku usunąć.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi brak chętnych do dalszej dyskusji poddał pod głosowanie 
wniosek w sprawie zobowiązania Prezydenta Miasta do przygotowania kwoty 50.000 zł jako 
dodatkowego wsparcia finansowego do INTRO Festiwalu. 
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Rada przy 23 głosujących radnych, 23 głosami za, jednogłośnie przyjęła powyższy wniosek.
Wynik głosowania imiennego stanowi zał. Nr 10. 

Ad 5. Analiza i funkcjonowanie spółek miejskich.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF analizowała przedmiotowe materiały i w 
przypadku PK nadal jest trudna sytuacja w komunikacji miejskiej i należy przewidywać 
konieczność dalszego wsparcia ze strony budżetu miasta. Gdy chodzi o ZZO to na koniec 2017 
roku zanotowano zysk co jest dobrą prognoza na przyszłość. W ZWiK sytuacja jest stabilna. 
Podobnie jest w PDR niemniej tam pozostaje do wykonania zadanie związane z 
wyprowadzeniem otaczarni poza granicę Raciborza. RTB zanotowało zysk i sytuacja spółki nie 
budzi zastrzeżeń. 

 Radny Marcin Fica  przekazał, że na Komisja GMOŚiBP prezesi spółek przedstawili i omówili 
bieżącą sytuacje w spółkach. 

 Radna Anna Szukalska  poprosiła o wyjaśnienie dlaczego w PK nie do końca zafunkcjonowała 
umowa „in house”.

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że umowa „in house” jest korzystna 
dla PK ze względów finansowych jednak jest jeden problem, ponieważ spółka mając umowę „in
house”, w tym zakresie nie może świadczyć usług na zewnątrz. Spółka więc nie ma możliwości 
dorabiać na zewnątrz. Wcześniej firma szukała również zleceń na zewnątrz. Drugi aspekt to 
konieczność wyspecyfikowania z góry całego zamówienia na cały rok, co nie pozwala 
renegocjować tej umowy ale zawierać w ramach zamówienia publicznego nową umowę. 

 Radna Anna Szukalska uznała, że w 2018 roku takie dodatkowe zadania można już przewidzieć.
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że przy zieleni trudno jest z góry 

przewidzieć wszystkie czynności.
 Radna Anna Ronin  poprosiła o przedstawienie nowatorskich rozwiązań jakie PK szykuje w 

zanadrzu. 
 Prezes Przedsiębiorstwa Komunalnego Spółka z o.o. Stanisław Mucha  przekazał, że 

przygotowuje pewne analizy prawne, które nie są jeszcze gotowe, W związku z powyższym 
będzie mógł na ten temat coś powiedzieć dopiero w drugiej połowie lipca. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że mogłoby to nastąpić na sesji sierpniowej.
 Radna Anna Ronin zapytała czy komunikacja miejska do końca roku pozostanie niezmieniona
 Prezes Stanisław Mucha przekazał, że nie dotyczy to tyle komunikacji miejskiej ale jest to 

bardziej szerszy temat. 
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że połączenie komunikacji miejskiej i PKS jest 

rozwiązaniem bardzo rozsądnym. Warto więc połączyć siły niemniej jest wiele problemów 
prawnych, na rozwiązanie których trzeba dwóch lat.  

 Radny  Zbigniew Sokolik zapytał czy umowa na zieleń z miasta miała być w trybie „in house” i 
czy zostało już to wykonane. 

 Prezes Stanisław Mucha przekazał, że prawdą jest, że negocjacje w sprawie umowy „in house” 
nie są łatwe. Dodał, że w tej chwili umowa na zieleń jest już realizowana. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że zmieniły się stawki minimalne 
oraz ceny materiałów zielonych więc musiał odbyć się proces negocjacji. Drugą kwestią w 
negocjacjach był sposób rozliczeń. Następnie dodał, że była to dopiero druga umowa „in house”
którą miasto zlecało. 

 Radny Zbigniew Sokolik zapytał na jaki etapie jest proces wyprowadzania otaczarni z miasta. 
 Prezes Przedsiębiorstwa Robót Drogowych Spółka z o.o. Krzysztof Wrazidło przekazał, że 

ukończono kartę informacyjną dla przedsięwzięcia i projekt zagospodarowania terenu i czeka 
się jedynie na mapy do celów projektowych. Po tym będzie można złożyć wniosek do  RDOŚ.

7



 Radny Leszek Szczasny poprosił o wytłumaczenie zasadności stanowiska w PK –  dyrektor / 
kierownik ds produkcji. 

 Prezes Stanisław Mucha przekazał, że stanowisko nie powstało za jego kadencji. Dodał, że 
wcześniej zarząd spółki był dwuosobowy a teraz jest jednoosobowy i takie stanowisko w 
koordynacji wydaje się być niezbędne. Wskazał, że PK to specyficzna firma prowadząca 
działalność w pięciu obszarach o różnym charakterze. 

 Radny Leszek Szczasny zapytał o jaką produkcję chodzi.
 Prezes Stanisław Mucha przekazał, że nazwa jest historyczna i do tej pory nie została 

zmieniona. Dodał, że płaca na tym stanowisko jest mniejsza niż płaca potencjalnego członka 
zarządu.

 Radny Leszek Szczasny przekazał, że to stanowisko jest stanowiskiem politycznym i ma 
wątpliwości czy osoba na tym stanowisku ma odpowiednie kompetencje więc zapytał czy nie 
myślano o zmianach.

 Prezes Stanisław Mucha przekazał, że nie będzie tego publicznie komentował. 
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że słowa radnego są mocno 

krzywdzące. 
 Radna Anna Szukalska wskazała na obciążenia związane z odchodzeniem poprzedniego prezesa

i zapytała jaki będzie too całościowy koszt. 
 Prezes Stanisław Mucha przekazał, że w związku z tym, że dotyczy to konkretnego pracownika 

spółki nie poda tych danych. Dodał, że obecnie osoba ta nie pełni żadnej funkcji w spółce i jest 
szeregowym jej pracownikiem więc przysługuje jej pełna ochrona danych. 

 Radna Anna Szukalska wskazała, że strata finansowa jest ogromna i ciągle rośnie. Dalej 
przekazała, że złożyła już odpowiednie wnioski o uzyskanie informacji publicznej. Uznała 
następnie, że wyzbycie się transportu przyczynia się do zwiększania się straty finansowej 
spółki.  Dalej wskazała, że niepokoi ją powiększanie się dalej straty i brak koncepcji na 
zahamowanie tego procesu. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że nie można ponosić straty na działalności, której 
się nie prowadzi. Dodał, że utrata zamówień przy pozostawieniu niezmienionego zatrudnienia 
może jedynie zwiększać koszty. Uznał, że gdyby ta działalność była dalej prowadzona to strata 
PK była by większa. Dodał, że strata I kw. wynika przede wszystkim z tego, że długo 
negocjowano warunki umowy „in house”. Wskazał, że w maju strata się już nie zwiększyła i w 
trakcie roku musi spaść. Dodał, że zarządowi spółki postawiono zadania poszukania 
alternatywnych działalności, które poprawią wynik finansowy spółki. Dodatkowo wskazał na 
istniejący przerost zatrudnienia w spółce. Uznał, że I kwartał nie jest dobrym terminem na 
analizę. 

 Radny Leszek Szczasny zapytał o to czy pytanie w zakresie wodociągów może zadać 
mieszkaniec. 

 Przew. RM Henryk Mainusz uznał, że sformułowanie pytania nie powinno nastręczać trudności.
Poprosił więc radnego o zadanie pytania bo nie udzieli głosu na zewnątrz.

 Radny Leszek Szczasny przekazał, że osoba ta zna problem z własnego doświadczenia i zada 
pytanie w sposób kompetentny.  

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że sprawę przedstawił jasno. 
 Radny Michał Fita zapytał o kwestie remontu ulic Kościuszki i Łąkowa, kto podjął decyzję, że 

PRD wystartuje w przetargu z kwotą znacznie przewyższającą przewidziane na zadanie środki. 
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że nie rozumie tego pytania w tym 

punkcie obrad. Dodał, że chyba nikt nie sądzi, że prezes będzie opowiadał jak tworzy się oferty 
do przetargów publicznych.

 Radnt Michał Fita przekazał, że zada to pytanie później. 
 Radna Anna Ronin zapytała dlaczego na ul. Gwiaździstej i ulicach obok w piwnicach budynków

nadal utrzymuje woda i kiedy zostanie zrobiony z tym porządek. 
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 Prezes Zakłady Wodociągów i Kanalizacji Spółka z o.o. Krzysztof Kubek przekazał, że temat 
toczy się bardzo długo i tak naprawdę nikt nie potrafi postawić jasnej diagnozy. Mieszkańcy 
stoją przy swoim, że jest to kwestia wyłączenia z eksploatacji złoża przy ul. Bogumińskiej. 
Natomiast spółka nie poczuwa się do winy. Dodał, że było do przedmiotem badania i organów 
ścigania i wielu specjalistów i do tej pory nikt nie przedstawił złotego środka.  

 Radna Anna Ronin zapytała czy ujęcie na ul. Bogumińskiej nadal funkcjonuje i czy wcześniej 
ten problem też występował.

 Prezes Krzysztof Kubek przekazał, że ujecie to dalej funkcjonuje ze zmniejszonym poborem, 
średnio na dobę jest to 2.000 m3, wcześniej zaś było to 8.000 m3. Dodał, że trudno jest połączyć 
jedno z drugim. 

 Radny Andrzej Rosół  zapytał czy odbiorcy indywidualni rozliczani z wodomierza ponoszą 
jeszcze inne dodatkowe opłaty. 

 Prezes Krzysztof Kubek przekazał, że każdy odbiorca ponosi opłaty stałe w zależności do jakiej
grupy odbiorców należy. Zależy to od tego w jakim budynku się mieszka czy jest to budynek 
wielolokalowy czy jednolokalowy. Wskazał, że chodzi w tym wypadku o gotowość 
wodociągową i kanalizacyjną. Dodał, że może być jeszcze opłata wynikającą z różnicy 
pomiędzy wodomierzem głównym a sumą z liczników lokalowych na budynkach 
wielolokalowych. Wskazał, że szczegółowe wyjaśnienia tego są w taryfie.  

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji zamknął 
przedmiotowy punkt obrad. Materiał pt. Analiza i funkcjonowanie spółek miejskich stanowi 
zał. Nr 11 do protokołu.

Ad 6. Raport monitoringowy z realizacji w roku 2017 "Programu Wspierania
          Przedsiębiorczości na lata 2015-2020".

 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak w formie prezentacji przedstawiła radnym  
najważniejsze założenie i cele programu wspierania przedsiębiorczości oraz informacje z jego 
realizacji. Skan prezentacji stanowi zał. Nr 12 do protokołu.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF zapoznała się z  raportem i radni otrzymali 
odpowiedzi na zadane pytania. 

 Radny Marcin Fica przekazał, że na zadane na Komisji GMOŚiBP pytania radnych odpowiedzi 
zostały zaprezentowane w dzisiejszej prezentacji.

 Radny Zbigniew Sokolik zapytał o inicjatywę „pracuj i mieszkaj w Raciborzu” .
 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak przekazała, że istnieje duża szansa na rozwój tego 

programu w związku z tym, że miasto przystąpiło do budowy nowych mieszkań. Dodała, że 
mieszkania te będą oferowane na podstawie nowego programu mieszkaniowego absolwentom 
do 35 roku życia. Dodała, że nowy program ma zostać zaprezentowany w sierpniu

 Radny Zbigniew Sokolik zapytał ilu przedsiębiorców zostaje w lokalach na start. 
 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak przekazała, że jeszcze nie wszystkie 2 letnie umowy się

skończyły. Dodała, że część przedsiębiorców przedłużyła umowy na normalnych zasadach,a 
pełne zestawienie może zostać przygotowane.

 Radna Anna Ronin zapytała o to w jaki sposób zostanie zapewniony dostęp młodym rodzinom 
do najmu mieszkań komunalnych skoro wiemy, że kolejka na lokale komunalne jest na 140 
osób, a na lokale socjalne na 70 osób, a wybudowanych ma zostać 96 mieszkań. Poprosiła o 
przedstawienie kryteriów przydziału oraz o przedstawienie co miasto ma do zaoferowania mniej
zamożnym mieszkańcom. Dodała, że ta kolejka maleje bardzo powoli, a w miesiącu maju i 
czerwcu nie było dostępne żadne wyremontowane mieszkanie.      

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że jest to trudny temat. Wielu powie, że 
mieszkańców ubywa więc po co budować mieszkania. Mieszkania jednak zdecydowanie trzeba 
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budować, bo mają one inny standard i zachęcają do ubiegania się o nie. Niewątpliwie obecnie 
brakuje miastu środków na remonty większej ilości mieszkań. Zapotrzebowanie ze stromy MZB
jest, ale miasto jest obecnie zaangażowane w program termomodernizacji zasobu, a realne 
dotacje środków unijnych są na poziomie tylko 50%. Z tego względu została przyhamowana 
pula na remonty mieszkań. Dodał, że jeszcze jakiś czas temu na mieszkanie trzeba było czekać 
3 – 5 lat. Teraz kolejki te zaczęły się zmniejszać. Z drugiej zaś strony mieszkańcy stali się 
bardziej wymagający.  Dodał, że ta rada na jego wniosek dwukrotnie już zmieniała warunki 
uprawniające do otrzymania mieszkań. Chodziło o to aby umożliwić większej ilości 
mieszkańców dostęp do mieszkań komunalnych. Dodał, że spowodowało to znów wydłużenie 
się kolejki oczekujących. Rozwiązaniem jest budowa nowych mieszkań. Te pierwsze 96 to na 
pewno za mało. Wskazał, że na ul. Łąkowej przygotowane jest miejsce na 4 budynki. Dodał, że 
dla tego zasobu będzie stworzony specjalny program pod kątem absolwentów do 35 roku życia 
albo specjalistów typowanych przez pracodawców.  Dodatkowo wskazał na potrzebę 
przeznaczania większych środków na modernizację.  

 Radna Anna Ronin poprosiła o wskazanie ile miasto dokłada do budowy tych 96 mieszkań.  
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk uznał, że wyremontowanie 96 mieszkań wychodzi drożej. 

Chyba, że będzie mowa tylko o malowaniu. 
 Radna Anna Ronin przekazała, że chodzi jej o przygotowanie mieszkań dla rodzin oczekujących

na nie wiadomo jaki standard. Wskazała, że te same kryteria zdyskwalifikują wielu 
oczekujących. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że miasto buduje mieszkania komunalne, a nie 
mieszkania TBS-u. Dodał, że na te mieszkania będzie przygotowany specjalny program, który 
zostanie zaprezentowany w sierpniu. Dodał, że program ten ma uwzględniać potrzeby 
absolwentów i pracodawców, co nie oznacza, że wszystkie mieszkania zostaną poddane pod ten 
program. Zdecydowana większość będzie przeznaczona na realizację normalnego programu 
przydziału mieszkań komunalnych. W kwestii remontowania większej ilości mieszkań poprosił 
o wskazanie wolnych środków to na pewno z nich skorzysta.    

 Przew. RM Henryk Mianusz z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji zamknął 
przedmiotowy punkt obrad. Materiał pt. Raport monitoringowy z realizacji w roku 2017 
"Programu Wspierania Przedsiębiorczości na lata 2015-2020" stanowi zał. Nr 13 do 
protokołu.

Ad 7. Uchwała w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem 
           z wykonania budżetu za 2017 rok.
Ad 8. Uchwała w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Racibórz absolutorium z tytułu 
          wykonania budżetu za 2017 rok.

 Radny  Jan  Wiecha  przekazał,  że  Komisja  RGBiF  po  przeanalizowaniu  przedmiotowych
sprawozdań pozytywnie zaopiniowała projekty wyżej wymienionych uchwał. 

 Radny Marcin Fica przekazał,  że Komisja GMOŚiBP po przeanalizowaniu przedmiotowych
sprawozdań pozytywnie zaopiniowała projekty wyżej wymienionych uchwał.

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał radnym, że sprawozdanie z wykonania budżetu za 2017
rok wraz  z  informacją o stanie  mienia  komunalnego zostało  przedłożone do zaopiniowania
Regionalnej Izbie Obrachunkowej w Katowicach, a IV Skład Orzekający tejże izby uchwałą  Nr
4200/III/75/2018  z  dnia  18  kwietnia  2018  r.  wydał  pozytywną  opinię.  Natomiast  Komisja
Rewizyjna w uchwale z dnia 12 czerwca 2018 r. pozytywnie zaopiniowała wykonanie budżetu
miasta za 2017 rok oraz wniosła do Rady Miasta o udzielenie Prezydentowi Miasta Racibórz
absolutorium za 2017 rok. Następnie dodał, że wniosek Komisji Rewizyjnej również podlegał
zaopiniowaniu przez Regionalną Izbę Obrachunkową w Katowicach,  a Kolegium tejże izby
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Uchwałą Nr 4200/III/128/2018 z dnia 19 czerwca 2018 r. pozytywnie zaopiniowało powyższy
wniosek Komisji Rewizyjnej. Dodał też, że wszystkie te dokumenty (zał. Nr 14 – 19) radni
otrzymali w wersji elektronicznej.

 Radny Leon Fiołka  przedstawił  stanowisko klubu radnych RSS Nasze  Miasto  (zał.  Nr 20)
w sprawie udzielenia absolutorium Prezydentowi Miasta Racibórz za 2017 r. Wskazał, że klub
nie wnosi uwag co do zgodności z prawem przedstawionych sprawozdań z wykonania budżetu
za  2017  lecz  przypomniał  że  klub  negatywnie  ocenił  projekt  budżetu  miasta  na  2017  rok
i  wieloletnią  prognozę  finansową  na  lata  2017  –  2032.  Dodał,  że  realizacja  budżetu  nie
uwzględniała  zgłoszonych  przez  klub  zastrzeżeń  i  dlatego  klub  nie  będzie  głosował  za
udzieleniem  absolutorium.  Wśród  głównych  zastrzeżeń  wymienił  wynik  finansowy
i  planowanie,  niezrealizowane  bądź  ograniczone  wydatki  w  2017  r.,  sytuację  finansową
w oświacie, gospodarkę odpadami i drogę RDRP. Wśród pozostałych zastrzeżeń wskazał  na
problemy  z  funkcjonowaniem  spółek  miejskich:  PRD  i  PK  oraz  kwestie  wydatków  na
budownictwo mieszkaniowe przy równoczesnej sprzedaży mieszkań, jak również na kwestie
związane  z opłatami parkingowymi. 

 Przewodniczący Komisji  RGBiF Jan Wiecha przekazał,  że  w trakcie  roku miasto nie  miało
potrzeby korzystać z kredytu na rachunku bieżącym i mimo że zadłużenie miasta trochę wzrosło
to jest to jednak bezpieczne zadłużenie, poniżej średniego zadłużenia na Śląsku.  Dalej uznał, że
dochody ze sprzedaży nieruchomości zostały zrealizowane na przyzwoitym poziomie. Dodał, że
większe  dochody  z  udziału  w  podatkach  niż  planowano  świadczą  o  większej  zamożności
mieszkańców miasta.  Ogólnie  też uzyskano planowaną wielkość dochodów własnych.  Dalej
uznał, że wydatki majątkowe zrealizowano na przyzwoitym poziomie. Dodał, że zwiększenie
nakładów na wynagrodzenie wynika z tendencji całej gospodarki i jest to bardzo dobry objaw.
W zakresie wydatków na oświatę wskazał, że to Rada uznała potrzebę utrzymania takiej sieci
szkół co teraz kosztuje więc nie można temu się dziwić. Następnie wskazał, że bardzo dobrą
zmianą  jest  zwiększenie  się  wydatków  związanych  z  ochroną  środowiska.  Dalej  uznał,  że
dobrym kierunkiem jest wspieranie organizacji pozarządowych. Dodał, że czepianie się ilości
zmian w budżecie miasta jest dla niego niezrozumiałe i wyjaśnił, że jest to w samorządzie rzecz
naturalna. Następnie odnosząc się do sytuacji spółek wskazał, że w zakresie PK to głównym
problemem  jest  komunikacja.  Gdy  chodzi  o  PRD  to  tam ważna  jest  sprawa  przeniesienia
otaczarni i trzeba kibicować spółce aby te plany się udały. W zakresie ZZO uznał, że dobrze
stało  się,  że  spółka  pozostała  spółka  miejską.  Dalej  wskazał,  że  na  pewne  tendencje
ogólnokrajowe miasto nie ma wpływu, tak też jest z problemem wyludniania się miast. Uznał,
że  wdrażane  w  mieście  programy  ograniczenia  niskiej  emisji  czy  też  program  wspierania
przedsiębiorczości mogą pomóc w jakimś stopniu to zjawisko zahamować. Dodał, że w tym
względzie  potrzebne  jest  jednak  współpraca  ponad  podziałami.  Uznał  też,  że  głosowania
polityczne jakie mają miejsca przy okazji udzielania absolutorium czerpią zły przykład z sejmu.

 Radny Michał Fita przekazał, że opinia RIO jest pozytywna i za to szczególne podziękowania
należą się pani skarbnik i jej służbom. Przypomniał jednak, że wraz z radną Anną Szukalską od
samego początku byli przeciwny budżetowi na 2017 rok jako budżetowi mało ambitnemu i bez
perspektyw,  bez  maksymalnego  nastawienia  na  pozyskiwanie  środków  UE.  Dlatego  też
przekazał, że wstrzymają się oni w głosowaniu nad zatwierdzenie sprawozdań, a przychylając
się do niektórych wniosków klubu radnych Nasze Miasto będą głosować przeciw udzieleniu
absolutorium.  Jako  argumenty  wymienił  obecną  sytuację  finansową spółki  PK,  zbyt  wolne
budowanie nowych mieszkań, niechęci do pozyskiwania  środków rządowych na infrastrukturę
sportową w szkołach, brak realizacji modernizacji ogrodu jordanowskiego przy ul. Stalmacha,
niewykorzystanie  szansy promocji  miasta  w  roku  obchodów 800  lecia  miasta,  fiasko  akcji
sadzenia  800  drzew  oraz  brak  widocznych  korzyści  z  corocznej  certyfikacji  programu
środowiskowego ISO 14001.

 Radny Andrzej Rosół przekazał, że na jego negatywną ocenę realizacji budżetu za 2017 rok
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wpływ będzie miało niezrealizowanie zakupu fortepianu, choć wie,  że to dosłownie ułamek
całego budżetu.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk odnosząc się do zgłoszonych uwag wskazał, że realizatorami
tego budżetu jest wiele jednostek miejskich. Dalej wskazując na wydatki na oświatę zwrócił
uwagę, że na wielkość wydatków na wynagrodzenia nauczycieli miasto nie ma wpływu. Nie
trafia więc do niego zarzut o rozrzutności w oświacie. Uznał, że jest to kolejny dobry budżet.
Dalej wskazał, że dochody miasta rosną choć mogą rosnąć bardziej, wymaga to jednak decyzji
Rady o podniesieniu podatków do maksymalnych stawek. Wskazał, że demokracja niesie za
sobą  to  niebezpieczeństwo,  że  część  grup może czuć  się  niezadowolonych z  tego budżetu.
Niemniej uznał, że wiele zadań w naszym budżecie umieszczono tam niezależnie od poglądów,
bardziej  kierując  się  oczekiwaniami  mieszkańców.  Nieprzypadkowo  więc  w  tym  budżecie
zwiększono wydatki na promocje przedsiębiorczości czy też na program ograniczania niskiej
emisji. Uznał, że tych wspólnych działań jest więcej. Dalej odnosząc się do uwag wskazał, że
dochody ze sprzedaży mienia w stosunku do łącznej kwoty dochodów to zaledwie 5 % niemniej
wskazał, że i tak wiele samorządów tymi dochodami stabilizuje budżet. Dodał, że realizacja tej
pozycji w budżecie jest na poziomie 60 – 70 % i ta tendencja utrzymuje się od wielu już lat.
Dalej wskazał, że wykonanie zadań w wymiarze finansowym, a w wymiarze rzeczywistym to
jest też pewna różnica. Deficyt praktycznie występuje w każdym samorządzie. Najważniejsze
aby nad nim panować i u nas zawsze jest on mniejszy od planowanego. Dodał, że deficyt to też
ryzyko i aby samorząd się rozwijał musi ryzykować. Oceniając pozyskanie środków UE uznał,
że nie pamięta tak dobrego okresu jaki jest obecnie. Nie przypomina sobie też aby jakiś złożony
projekt nie otrzymał dofinansowania, poza projektem na DK Strzecha. W kwestii zadłużenia
miasta  wskazał,  że  jest  to  zaledwie 17%, przy 26% średniego zadłużenia w województwie.
Uznał, że Racibórz ma bardzo dobrą sytuację finansową. Dalej przekazał, że reforma oświatowa
wprowadziła  wzrost  wydatków,  które  nie  są  bilansowane  przez  otrzymywaną  subwencję.
Planowanie tych wydatków jest bardzo trudne i również w tym roku będzie obarczone błędem.
Niemniej  wskazał,  że  szkoły  i  przedszkola  zostały  docieplone  bo  tego  też  oczekiwali
mieszkańcy. W zakresie spółki ZZO przekazał, że zawsze jest niewiadoma, szczególnie wtedy
gdy w życie wchodzą nowe regulacje. W kwestii drogi RDRP przekazał, że płatność nastąpi
dopiero  wówczas  gdy  wykonawca  przygotuje  wszystko  do  czego  zobowiązał  się  umową.
Najważniejsze jest to, że uzyskano już ZRID. Co do okresu wskazał, że zdaniem ZDW 5 lat to
przeciętny  okres  projektowania.  W  zakresie  PRD  przekazał,  że  instalacja  prawie  jest  już
zamortyzowana.  Dodał,  że  prezes  wykonuje jednak naszą wspólną decyzję co do przenosin
otaczarni. W zakresie budownictwa mieszkaniowego przekazał, że większość gmin w Polsce
w ogóle nie buduje mieszkań. Generalnie budują developerzy i są to mieszkania na sprzedaż.
Jedynie  w  małych  miastach  gdzie  developerom to  się  nie  opłaca  są  budowane  mieszkania
komunalne. Dodał, że w Raciborzu uznano, że budowanie w systemie BGK jest korzystniejsze
niż budowanie w systemie Mieszkanie +. Takie budowanie jest drogi i dlatego jest rozłożone
w latach. Na pewno jednak będzie ono kontynuowane. Wskazał, że miasto na ten cel pozyskało
maksymalne wsparcie  w 45 %. Odnośnie sprzedaży mieszkań wyjaśnił,  że sprzedano tylko
mieszkania  we  wspólnotach  tak  aby  miasto  uciekało  ze  składek  na  zarządzanie  i  składek
remontowych. Dalej wskazał, że sprzedaje się te mieszkania zgodnie z przyjętą polityką. Uznał,
że nic nie stoi na przeszkodzie aby radni wnioskowali o zmniejszenie bonifikaty albo w ogóle
jej wyłączenie. Wskazał jednak, że jest to świadoma polityka. W kwestii parkingów przekazał,
że  nigdy  ich  nie  traktowano  jako  sposobu  na  uzyskanie  dochodu.  Zawsze  chodziło
o uporządkowanie parkowania. Co do parkomatów to wskazał, że są one drogie i wiele miast
z nich zrezygnowało. Dodał, że ostatnio powstały dwa parkingi i niebawem powstanie kolejny
przy DK Strzecha. Następnie uznał, że budżet ten wcale nie jest zachowawczy i mało ambitny,
a wielkość środków z UE jest uzależniona od tego kiedy te środki rzeczywiście przyjdą. Dalej
podkreślił, że warto jest czekać na te środki bo dzięki temu np. park jordanowski w 93% będzie
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zrealizowany ze środków pomocowych. W zakresie spółki PK przyznał, że jest tam naprawdę
trudna sytuacja.  Niemniej  uznał,  że  gdyby miasto pozostało przy gospodarce śmieciowej  to
firmy tej już by nie było. W sprawie środków na boisko dla SP13 przekazał, że dwukrotnie
miasto  składało  wnioski  do  ministerstwa.  Dodał,  że  teraz  bardzo  kibicuje  zapaśnikom
w pozyskaniu środków na ocieplenie siedziby klubu. W zakresie promocji miasta i akcji 800
drzew na 800 lecie przekazał, że nie ma do nikogo z pracowników pretensji. Niemniej dodał, że
dobrze się stało, że udało mu się ich przekonać do tego aby tą akcję przeprowadzić wspólnie
z mieszkańcami. Dodał, że sadzić trzeba z rozsądkiem bo właściwych miejsc nie jest za wiele.
W zakresie ISO 14001 przekazał, że spełniło one swoją rolę. Miasto pozyskało je chyba jako
pierwsze w Polsce. Była to przede wszystkim edukacja. Niemniej od 2013 roku gdy zmieniono
przepisy związane z odpadami to te procedury traciły już na znaczeniu bo wszyscy musieli tak
postępować.  Dlatego  też  podjęto  decyzje  o  wyjściu  z  ISO,  tj.  miasto  nie  będzie  się  już
certyfikować jednakże działania w tym zakresie dalej będą prowadzone. Na koniec podziękował
wszystkim za realizacje tego budżetu.                          

 Radny Leon Fiołka przekazał, że ocenie podlega rok 2017 a nie okres 4 lat. W zakresie parku
jordanowskiego  wskazał  na  wielokrotne  przesuwanie  tego  zadania,  co  nie  jest  dobrym
planowaniem. W oświacie wskazał, że na 57 mln zł. tylko ponad 1 mln zł. przeznaczono na
remonty, a  resztę stanowiły płace i pochodne. W kwestii zadłużenia zwrócił uwagę na środki,
które przechodzą tylko przez budżet i które sprawiają, że zadłużenie to jest 17% a nie 20%.
W kwestii parkingów zwrócił uwagę na nowy parking gdzie funkcjonuje automat. 

 Prezydent  Miasta  Mirosław  Lenk  zwrócił  uwagę,  że  osoby,  które  są  zatrudnione  przy
parkingach to osoby niepełnosprawne. 

 Radny Piotr Klima przekazał, że głosowanie przy tego typu uchwałach powinny być dopiero za
miesiąc  tak  aby  było  więcej  czasu  na  decyzje.  Zapytał  też  czym  skutkuje  nieudzielenie
absolutorium w świetle zbliżających się wyborów.   

 Radny Marek Rapnicki przekazał, że zajmuje neutralne miejsce w tej radzie i że największym
przekleństwem samorządu jest jego upolitycznienie. Osobiście ocenił ten budżet jako bardzo
dobry.  W kwestii  oświaty uznał,  że nie można szukać jej  prób reorganizacji bez podawania
konkretów i nie zauważenia tego, że w naszym mieście nikt nie wypadł za burtę. Dodał, że
w tym co tutaj zaprezentowano nie dostrzega żadnej odkrywczej krytyki.  

 Radny Leon Fiołka pamięta, że była kiedyś ekonomia socjalistyczna i ekonomia kapitalistyczna
i teraz ktoś próbuje mu wmawiać, że dalej mamy dwie ekonomie. 

 Przew.  RM Henryk  Mainusz  z  uwagi  na  pozytywne opinie  komisji  oraz  brak  chętnych  do
dalszej  dyskusji  poddał  pod  głosowanie  uchwałę  w  sprawie  zatwierdzenia  sprawozdania
finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2017 rok.

Rada przy 23 głosujących radnych, 13 głosami za, 3 przeciw i 7 wstrzymującymi się przyjęła  
uchwałę w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem              
z wykonania budżetu za 2017 rok. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 21. 
Uchwała Nr XLI/617/2018 stanowi zał. Nr 22 do protokołu.

 Następnie Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do
dalszej dyskusji, zgodnie z wnioskiem Komisji Rewizyjnej poddał pod głosowanie uchwałę      
w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Racibórz absolutorium z tytułu wykonania budżetu 
za 2017 rok.

Rada przy 23 głosujących radnych, 13 głosami za, 9 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła  
uchwałę w sprawie udzielania Prezydentowi Miasta Racibórz absolutorium z tytułu 
wykonania budżetu za 2017 rok. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 23. 
Uchwała Nr XLI/618/2018 stanowi zał. Nr 24 do protokołu.
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Ad 9. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2018 rok.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały wraz z autopoprawką.

 Radny Marcin Fica  przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Paweł Rycka  przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę wraz z autopoprawką – zał. Nr 25 - 26.

Rada przy 23 głosujących radnych, 19 głosami za, 0 przeciw i 4 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 27. 
Uchwała Nr XLI/619/2018 stanowi zał. Nr 28 do protokołu.

1) Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 15 głosami za, 0 przeciw i 8 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 29. 
Uchwała Nr XLI/620/2018 stanowi zał. Nr 30 do protokołu.

Ad 10. Uchwała w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej
            Policji w Raciborzu.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 20 głosami za, 0 przeciw i 3 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 31. 
Uchwała Nr XLI/621/2018 stanowi zał. Nr 32 do protokołu.

Ad 11. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/559/2014 Rady Miasta Racibórz z dnia 
            28 maja 2014 r. w sprawie uchwalenia Statutu Miasta Racibórz.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały wraz z autopoprawką.

 Radny Marcin Fica  przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Paweł Rycka  przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Piotr Klima przypomniał, że już dawno temu proponował aby uwzględnić powołania 
komisji etycznej, która by rozstrzygała sprawy pomiędzy samorządowcami.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że w takich sytuacjach zawsze można powołać 
komisję doraźną.

 Radny Tomasz Cofała przekazał, że na komisji oświaty przedstawił już propozycję 
zobowiązania radnych do tego aby w trakcie sesji uczestniczyli w głosowaniu. Zapytał więc czy
zostało to już sprawdzone pod względem prawnym.   
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 Sekretarz Miasta Tomasz Kaliciak przekazał, że gdy chodzi o głosowanie to Rada nie może  
nikogo dyscyplinować. Pozostaje więc tylko  kwestia odpowiedzialności politycznej danego 
radnego. Dodał, że każde próby określania jakiś kar kończyły się szybka reakcja organu 
nadzoru. 

 Radny Piotr Klima przekazał, że uznaje więc, że jest to bardziej uprawnienie radnego niż 
obowiązek. Dalej wskazał, że nie branie udziału w głosowaniu też jest zachowaniem pewnej 
postawy.  

 Radny Leon Fiołka zapytał z jaka datą wejdzie życie ta uchwałą. 
 Sekretarz Miasta Tomasz Kaliciak przekazał, że określa to § 3, a zapisy te zaczną obowiązywać 

od następnej kadencji. 
 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 

dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę z uwzględnieniem autopoprawek – zał. 
Nr 33.

Rada przy 22 głosujących radnych, 21 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 34. 
Uchwała Nr XLI/622/2018 stanowi zał. Nr 35 do protokołu.

Ad 12. Uchwała w sprawie ustanowienia dorocznych nagród Prezydenta Miasta za osiągnięcia
            w dziedzinie twórczości artystycznej, upowszechniania i ochrony kultury.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Paweł Rycka  przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Piotr Klima przekazał, że oczekiwałby aby w tytule uchwały obok Prezydenta Miasta 
wymieniona była i Rada Miasta.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 22 głosujących radnych, 19 głosami za, 0 przeciw i 3 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 36. 
Uchwała Nr XLI/623/2018 stanowi zał. Nr 37 do protokołu.

Ad 13. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXIX/595/2018 z dnia 25 kwietnia 2018 r. 
            w sprawie określenia regulaminu wynagradzania nauczycieli przedszkoli, szkół
            podstawowych oraz zespołów szkolno-przedszkolnych, dla których organem
            prowadzącym jest Miasto Racibórz.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 22 głosujących radnych, 18 głosami za, 1 przeciw i 3 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 38. 
Uchwała Nr XLI/624/2018 stanowi zał. Nr 39 do protokołu.

Ad 14. Uchwała w sprawie ustalenia maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż napojów
            alkoholowych na terenie Miasta Racibórz.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt 
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przedmiotowej uchwały.
 Radny Marcin Fica  przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 

przedmiotowej uchwały.
 Radny Paweł Rycka  przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 

przedmiotowej uchwały.
 Radny Piotr Klima zapytał czy przedmiotowa uchwała była konsultowana ze sprzedawcami.
 Naczelnik Wydziału Spraw Obywatelskich Urzędu Miasta Racibórz Dorota Fleszer przekazała, 

że projekt uchwały był konsultowany z Gminną Komisją Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych, a nie ze sprzedawcami. 

 Radny Piotr Klima przekazał, że drażni go ta wielobranżowość, że alkohol jest sprzedawany w 
sklepach wraz z  innymi produktami.

 Naczelnik Wydziału Spraw Obywatelskich Urzędu Miasta Racibórz Dorota Fleszer przekazała, 
że tej kwestii przepisy ustawy nie pozwalają regulować gminom.   

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 22 głosujących radnych, 21 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 40. 
Uchwała Nr XLI/625/2018 stanowi zał. Nr 41 do protokołu.

Ad 15. Uchwała w sprawie zasad usytuowania na terenie Miasta Racibórz miejsc sprzedaży 
             i podawania napojów alkoholowych.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Marcin Fica  przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Paweł Rycka  przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Piotr Klima zapytał czy jest możliwość aby na stacjach paliw zostały zamontowane 
alkomaty.  

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że nie jest to przedmiotem tej 
uchwały.

 Radny Jan Wiecha zapytał czy do obliczenia drogi dojścia nie stosuje się za dużej tolerancji. 
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że przepis ten obowiązuje już bardzo 

długo. Dodał, że u nas jest to odległość 50 m jest mierzona po najkrótszej drodze dojścia. 
 Radny Jan Wiecha przekazał, że jego zdaniem powinna to być odległość liczona w linii prostej. 
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że taki sposób liczenia odległości 

powodowały, że ta linia prosta mogłaby przechodzić przez różne inne obiekty, więc nie jest to 
dobry sposób. 

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że w każdym sposobie liczenia występują jakieś 
skrajności więc lepiej tego nie zmieniać.  

 Radny Piotr Klima zapytał o przypadki picia alkoholu z butelki opakowanej w papierową 
torebkę. 

 Komendant Straży Miejskiej w Raciborzu Wiesław Buczyński przekazał, że dawno u nas takich 
przypadków nie było. Dodał, że wcześniej gdy takie przypadki miały miejsce osoby stosowały 
się do prośby funkcjonariuszy i okazywały butelki. 

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.
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Rada przy 23 głosujących radnych, 22 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 42. 
Uchwała Nr XLI/626/2018 stanowi zał. Nr 43 do protokołu.

Ad 16. Uchwała w sprawie ograniczenia w godzinach nocnej sprzedaży napojów
alkoholowych przeznaczonych do spożycia poza miejscem sprzedaży na terenie Miasta
Racibórz.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF negatywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Marcin Fica  przekazał, że Komisja GMOŚiBP negatywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Paweł Rycka  przekazał, że Komisja OKSRiOS negatywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Leszek Szczasny zwrócił uwagę na złe sformułowanie tytułu uchwały. 
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że tytuł jest właściwy, a sama uchwała określa o 

jakie godziny chodzi. 
 Przew. RM Henryk Mainusz mając na uwadze negatywne opinie komisji i brak chętnych do 

dalszej dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.
Rada przy 23 głosujących radnych, 5 głosami za, 17 przeciw i 1 wstrzymującym się odrzuciła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 44. 
Projekt nie podjętej uchwały stanowi zał. Nr 45 do protokołu.

Ad 17. Uchwała w sprawie wprowadzenia odstępstwa od zakazu spożywania napojów
alkoholowych w miejscach publicznych na terenie Miasta Racibórz.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały wraz z autopoprawką.

 Radny Marcin Fica  przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Paweł Rycka  przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek  przekazał, że do uchwały w wersji z 
autopoprawką Prezydent Miasta proponuje ująć jeszcze dwa dodatkowe miejsca: 
1) obiekt sportowo - rekreacyjny Ośrodka Sportu i Rekreacji w Raciborzu przy ul. Łąkowej 31,

w czasie organizowanych imprez o charakterze sportowym i imprez kulturalno – 
rozrywkowych, 

2) obiekty sportowo - rekreacyjne Ośrodka Sportu i Rekreacji w Raciborzu przy ulicy 
Zamkowej 4, w czasie organizowanych imprez o charakterze sportowym i imprez kulturalno
– rozrywkowych.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę z uwzględnieniem autopoprawek.

Rada przy 22 głosujących radnych, 19 głosami za, 2 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 46. 
Uchwała Nr XLI/627/2018 stanowi zał. Nr 47 do protokołu.
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Ad 18. Uchwała w sprawie nadania drodze wewnętrznej nazwy ul. Transportowa.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Marcin Fica  przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Piotr Klima przypomniał, że już kiedyś proponował aby Rada miała pod ręką 
przemyślany katalog nazw ulic. Dodał, że dla niego ta nazwa nie jest właściwa.

 Radny Marek Rapnicki zapytał jakiego terenu dotyczy ta uchwała.  
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że jest to odnoga od ul. 1-go Maja, 

biegnąca naprzeciwko zakładu wodociągów, w strefie przemysłowej gdzie powstała baza 
transportowa. Dodał, że jest to propozycja osób prowadzących tą bazę transportową.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 22 głosujących radnych, 21 głosami za, 1 przeciw i 0 wstrzymujących się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 48. 
Uchwała Nr XLI/628/2018 stanowi zał. Nr 49 do protokołu.

Ad 19. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w trybie bezprzetargowym na rzecz 
współużytkowników wieczystych nieruchomości gruntowej położonej w Raciborzu
przy ul. 1-go Maja.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Marcin Fica  przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Leon Fiołka zapytał dlaczego do tej działki nr 1136 nie została przyłączona mniejsza 
działka nr 844. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak wyjaśniła, że jest przekształcenie prawa użytkowania 
wieczystego na prawo własności przy czym wniosek obejmował tylko tą działkę i teraz nie jest 
wstanie odpowiedzieć kto użytkuje tą mniejszą działkę. 

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 22 głosujących radnych, 19 głosami za, 0 przeciw i 3 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 50. 
Uchwała Nr XLI/629/2018 stanowi zał. Nr 51 do protokołu.

Ad 20. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na dokonanie zamiany działek położonych 
w Raciborzu w rejonie ulicy Głubczyckiej oraz przy ulicy Kazimierza Wierzyńskiego.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 21 głosami za, 0 przeciw i 2 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 52. 
Uchwała Nr XLI/630/2018 stanowi zał. Nr 53 do protokołu.
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Ad 21. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXV/532/2017 Rady Miasta Racibórz z dnia
20 grudnia 2017 r. w sprawie Regulaminu udzielania dotacji na zadania ujęte 
w Programie ograniczenia niskiej emisji na terenie. miasta Racibórz na lata 2018-2028
realizowane w budynkach mieszkalnych.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 23 głosami za, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę. 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 54. 
Uchwała Nr XLI/631/2018 stanowi zał. Nr 55 do protokołu.

1) Stanowisko Rady Miasta Racibórz w zakresie likwidacji niskiej emisji.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że cieszy się, że udało się uzyskać konsensus w kwestii treści 
przyjmowanego stanowiska. Dodał, że tym stanowiskiem Rada chce zakomunikować 
mieszkańcom o swoich planach w zakresie likwidacji niskiej emisji. Wskazał, że na samą 
uchwałę, która będzie zawierała wszystkie szczegóły jest jeszcze za wcześnie. Dalej uznał, że 
im więcej radnych poprze to stanowisko tym silniejszy będzie to głos.

 Radna Zuzanna Tomaszewska poprosiła aby treść stanowiska odczytać gdyż radni nie mogą 
otworzyć tego załącznika. 

 Radny Jan Wiecha odczytał treść stanowiska.
 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że stanowisko to jest dużym kompromisem. 

Wskazała, że na komisji budżetu część radnych proponowała przyjęcie uchwały intencyjnej. 
Dalej uznała, że przyjęcie tego stanowiska będzie dobrym sygnałem i jednocześnie 
wyznaczeniem 3 miesięcy na to aby jeszcze w czasie tej kadencji przyjąć uchwałę intencyjną. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że każdą uchwałę intencyjna w tym zakresie 
nadzór prawny wojewody uchyli. Dodał, że ostateczna uchwała będzie więc przyjęciem 
stanowiska o przekazaniu takiego wniosku do sejmiku, który posiada kompetencje do 
wyznaczania stref bez węgla. Dodatkowo uznał, że w tej kadencji złożenie takie wniosku do 
sejmiku nie będzie chyba możliwe.   

 Przew. RM Henryk Mainusz zapytał czy na zespole padła deklaracja terminu przygotowania 
takiego wniosku. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że w dyskusji była mowa o podjęciu 
uchwały ale nie będzie ona miała żadnego znaczenia dla sejmiku, a jedynie daje mieszkańcom 
sygnał co do tego w jakim kierunku zmierza miasto. Wskazał, że obecne stanowisko jest 
podobnym rozwiązaniem. W kwestii pracy zespołu przekazał, że w planach jest jeszcze 
obecność przedstawicieli z Krakowa, którzy przedstawią nam jak najszybciej dość do uzyskania
tego samego co u nich się już udało, choć trwało to dłużej.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że we wrześniu zespół będzie musiał zdać relacje z 
postępów prac.

 Radny Marcin Fica przekazał, że następne spotkanie zespołu ma odbyć się 22 sierpnia br. 
(środa), a przy okazji przekazał, że w tym samym dniu o godz. 15:30 odbędzie się Komisji 
GMÓŚiBP, która terminami zamieni się z Komisją OKSRiOS.

 Radny Leszek Szczasny przekazał, że będzie głosował za mimo tego, że ze stanowiska niewiele 
wynika. Za ważne uznał trzymanie się standardów europejskich, które zostały tam zapisane. 
Przypomniał, że na spotkaniu z Panią Poseł Gabrielą Lenartowicz i Marszałkiem Województwa 
Śląskiego Wojciechem Saługą były obiecane dane na temat zanieczyszczenia województwa 
Śląskiego, których do teraz radni nie otrzymali.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że wystarczy skontaktować się z biurem poselskim 
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pani poseł. Dodał, że z każdym kolejnym spotkaniem zespołu ds. PONE członkowie będą 
dochodzić do konkretnych rozwiązań, dzisiaj byłoby jednak trudno te konkretne rozwiązania w 
ramach kompromisu przyjąć.  

 Radny Leszek Szczasny przekazał, że nie można przesadzać z wartością tego kompromisu bo 
ważne są fakty i realia. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek wskazując na pierwszy punkt mówiący o 
likwidacji niskiej emisji na terenie miasta Raciborza uznał, że nie można tego zapisać w 
bardziej konkretny sposób.  

 Radny Jan Wiecha przekazał, że treść tego stanowiska jest bardziej konkretna niż treść 
proponowanej uchwały. Jednocześnie wskazał na potrzebę niewielkiej poprawki redakcyjnej w 
pkt. 3, który otrzymały następujące brzmienie: „3. Wspierania działań prezydenta miasta 
zmierzających do uzyskania jak najszybszych pożądanych efektów ekologicznych, by powietrze
w mieście spełniało wszelkie europejskie normy czystości powietrza,”.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji poddał pod 
głosowanie przedmiotowe stanowisko z uwzględnieniem poprawki w pkt 3.

Rada przy 23 głosujących radnych, 23 głosami za, jednogłośnie przyjęła powyższe stanowisko.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 56. 
Podjęte stanowisko stanowi zał. Nr 57 do protokołu.

Ad 22. Uchwała w sprawie nadania tytułu wraz z medalem "Zasłużony dla Miasta
Raciborza".

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dyskusji poddał pod głosowanie 
przedmiotową uchwałę.

Rada przy 22 głosujących radnych, 22 głosami za, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę. 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 58. 
Uchwała Nr XLI/632/2018 stanowi zał. Nr 59 do protokołu.

Ad 23.Uchwała w sprawie opracowania i przekazania projektu regulaminu dostarczania wody
i odprowadzenia ścieków do zaopiniowania.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę z uwzględnieniem autopoprawek.

Rada przy 22 głosujących radnych, 20 głosami za, 0 przeciw i 2 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 60. 
Uchwała Nr XLI/633/2018 stanowi zał. Nr 61 do protokołu.

Ad 24. Uchwała w sprawie ustalenia wynagrodzenia Prezydenta Miasta Racibórz.

 Radna Anna Szukalska zapytała czy powodem przedmiotowej uchwały jest rozporządzenie z 
dnia 15 maja 2018 r. 

 Radca Prawny Maciej Markowicz potwierdził, że tak.
 Radny Franciszek Mandrysz przekazał, że interpretacja wydanego rozporządzenia stawia Radę 

Miasta w dziwnym położeniu. 
 Radny Marek Rapnicki wyraził swój sprzeciw wobec ruchów dokonanych przez rząd. Uznał, że

samorząd to ciężki chleb i w działaniu tym nie widzi logiki więc najchętniej to nie 
zagłosowałby nad tą uchwałą.  
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 Przew. RM Henryk Mainusz zwrócił uwagę, że środki na wynagrodzenia prezydenta miasta nie 
idą z kasy państwa ale z kasy samorządu.

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek wskazał, że ustalenie wynagrodzenia Prezydenta
Miasta to uprawnienie Rady Miasta i zwykle jest to jedna z pierwszych uchwał w każdej 
kadencji Rady. Wskazał, że zmieniło się rozporządzenie więc należało przedstawić Radzie 
zmienioną uchwałę o wynagrodzeniu. 

 Radny Piotr Klima zapytał czy za parę miesięcy będzie można znów podnieść to 
wynagrodzenie.

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że uchwałą przewiduje najwyższe 
możliwe wynagrodzenie po uwzględnieniu zmian wprowadzonych nowym rozporządzeniem.

 Radny Franciszek Mandrysz uznał, że ta sytuacja jest dogodną do tego aby zrezygnować ze 
swoich uprawnień, w związku z tym oświadczył, że nie będzie głosował tej uchwały. 

 Radna Anna Szukalska zapytała czy w przypadku odrzucenia przedmiotowej uchwały może 
zadziałać Wojewoda Śląski albo RIO.

 Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że w przypadku nie podjęcia przedmiotowej 
uchwały w zasadzie nic się nie stanie i Wojewoda Śląski ani RIO bez uchwały nie będą mieli 
podstaw do wydania rozstrzygnięcia nadzorczego.  

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że podobny scenariusz na sesjach w wielu miastach 
miał już miejsce. 

 Radny Piotr Klima zapytał o zdanie samego zainteresowanego.
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że Prezydent Miasta wyszedł z sali 

obrad gdyż nie chciał wywierać presji na radnych. Dodał, że nieobecność nie jest w tym 
przypadku lekceważeniem Rady ale pozostawieniem decyzji radnym beż żadnego skrępowania. 

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji poddał pod 
głosowanie przedmiotową uchwałę. 

Rada  przy  18  głosujących  radnych,  4  głosami  za,  14  przeciw  i  0  wstrzymującymi  się  (5
radnych nie głosowało) odrzuciła powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi
zał. Nr 62. Projekt nie podjętej uchwały stanowi zał. Nr 63  do protokołu.

Ad 25. Interpelacje, zapytania i wnioski.

 Przew. RM Henryk Mainusz przedstawił pismo w sprawie zgłoszenia 4 przedstawicieli Rady 
Miasta do zespołu weryfikacyjnego wniosków w IV edycji budżetu obywatelskiego. Następnie 
zapytał czy radni, którzy uczestniczyli w pracach zespołu w poprzednie edycji dalej są 
zainteresowani pracą w zespole. Radni Marcin Fica i Jan Wiecha podtrzymali swój udział w 
pracach zespołu. 

 Radny Zbigniew Sokolik przekazał, że w tej edycji zastąpi go radny Franciszek Mandrysz. 
 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak przekazała, że zwykle zespół spotyka się 3 – 4 krotnie 

w przeciągu lipca i sierpnia. 
 Przew. RM Henryk Mainusz zaproponował aby odpowiedzi na zgłoszone dzisiaj interpelacje 

zostały udzielone na piśmie bo pozwoli to skrócić sesję. 
 Radny Michał Fita przedstawił następujące zapytania i interpelacje:

1) w sprawie oferty spółki PRD złożonej w przetargu na przebudowę ulicy Kościuszki i 
Łąkowej,

2) w sprawie remontu ulicy Mikołowskiej,
3) w sprawie wycofania się z konkursu na logo miasta.

 Radny Piotr Klima przedstawił następujące zapytania i interpelacje:
1) w sprawie zorganizowania w roku Odry osobnej imprezy poświęconej rzece i przeniesienia 

Pływadła z Dni Raciborza na tą imprezę,
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2) w sprawie złego stanu lamp ulicznych na ulicy Skłodowskiej,
3) w sprawie parkingu w okolicy Ronda Solidarności i kościoła św. Mikołaja gdzie być może 

będzie wyburzany budynek PSS Społem i wówczas byłby to dobry teren na parkingi.
 Radny Franciszek Mandrysz przedstawił następujące zapytania i interpelacje:

1) w sprawie ulicy Ordona w Markowicach, aby zamontować przeszkody drogowe skutecznie 
ograniczające ruch lub wprowadzić znak strefa zamieszkania gdyż jest to bardzo wąska 
ulica,

2) w sprawie uchwały zobowiązującej Prezydenta Miasta do podjęcia starań w sprawie zakupu 
dworca kolejowego czy uchwała jest nadal w mocy czy została uchylona oraz czy będą 
podejmowane jakieś działania w tej sprawie,

3) w sprawie podjęcia działań zmierzających do przejęcia torowiska po linii kolejowej 
Racibórz Markowice – Olza na odcinku Markowice- Brzezie.

 Radna Anna Ronin przedstawiła interpelację w sprawie zweryfikowania pod względem 
formalno-prawnym jednej z umów zawartych w 2016 roku pomiędzy Urzędem Miasta Racibórz
a inwestorem dotyczącej termomodernizacji budynku mieszkalnego jednorodzinnego.

 Radny Tomasz Cofała przedstawił i przedłożył następujące zapytania i interpelacje  - zał. Nr 64:
1) w sprawie zabezpieczenia w budżecie Miasta Racibórz na 2019 rok pieniędzy na dalsze 

inwestycje związane z rozbudową i modernizacją bulwarów nad rzeką Odrą, rozbudowy 
infrastruktury wokół lasu Obora oraz budowy kolejnych ścieżek rowerowych itp.,

2) w sprawie zachęcenia Raciborskiego Inkubatora Przedsiębiorczości do podjęcia w 2019 
roku szczególnych inicjatyw dotyczących wspierania Start Up-ów, oferty dofinansowań i 
młodych przedsiębiorców chcących podjąć samodzielną działalność w kierunku oferty 
turystycznej, gastronomicznej itp. Poprzez np. objęcie działań RIP patronem odpowiedniej 
osoby, instytucji lub uwzględnienie szczególnego charakteru wszystkich inicjatyw 
„turystycznych” w 2019 roku,

3) w sprawie przedstawienia na sierpniowej Sesji Rady Miasta informacji oświatowych 
dotyczących żłobka, przedszkoli, szkół podstawowych i gimnazjum oraz wydatków 
oświatowych w 2018 roku.

 Radny Zbigniew Sokolik poprosił o przedstawienie informacji jak wygląda sprawa przebudowy 
kanalizacji na ulicy Łąkowej, czy będzie ta inwestycja i w jakim terminie. 

 Radny Janusz Loch przedłożył następujące zapytania i interpelacje –  zał. Nr 65:
1) w sprawie oznakowania przejścia dla pieszych z przeciwległej strony drogi do wjazdu do 

Zakładu „MIESZKO” przy ul. Opawskiej,  
2) w sprawie umieszczenia tablicy informacyjnej z obu stron drogi, że na terenie Zakładu 

„MIESZKO” przy ul. Opawskiej  pracują osoby głuchonieme i niepełnosprawne,
3) w sprawie powiększenia parkingu przy Zakładzie „MIESZKO” przy ul. Opawskiej poprzez 

zasypanie rowu przy Zakładzie, 
4) w sprawie doprowadzenia do stanu używalności chodników przy Zakładzie „MIESZKO” 

przy ul. Opawskiej, które są wąskie i zarośnięte trawą oraz brak jest ścieżki rowerowej.
 Przew. RM Henryk Mainusz wracając do pisma w sprawie wytypowania 4 przedstawicieli Rady

do zespołu weryfikacyjnego wnioski w 4 edycji budżetu obywatelskiego przekazał, że 
ostatecznie będzie to 3 radnych z poprzedniej edycji (Marcin Fica, Jan Wiecha i Tomasz 
Cofała), a radnego Zbigniewa Sokolika zastąpi radny Franciszek Mandrysz. Następnie odczytał 
treść pisma wystosowanego do Powiatu w związku z nie przyjęciem uchwały w sprawie  
utworzenia na obszarze Miasta Racibórz dwóch okręgów wyborczych dla wyborów do rady 
powiatu.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przedstawił odpowiedzi na następujące interpelacje i 
zapytania radnych:
 Odnośnie interpelacji radnego Michała Fity:

1) w sprawie oferty spółki PRD złożonej w przetargu na przebudowę ulicy Kościuszki i 
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Łąkowej przekazał, że to zarząd firmy podejmuje decyzje, a prezes osobiście 
przygotowuje oferty przetargowe. Dodał, że przedstawiona w ofercie kwota wynika 
m.in. z kalkulacji ryzyk.    

2) w sprawie remontu ulicy Mikołowskiej przekazał, że jest to wykonanie włączenia się 
do ulicy wojewódzkiej, które musiano wykonać jako warunek realizacji ul. Bartka 
Lasoty. 

3) w sprawie konkursu na logo miasta przekazał, że odpowiedź przedstawi Zastępca 
Prezydenta Miasta Irena Żylak.

 Odnośnie interpelacji radnego Piotra Klimy:
1) w sprawie zorganizowania osobnej imprezy poświęconej rzece Odrze przekazał, że 

odrębna impreza to dodatkowe wydatki, 
2) w sprawie parkingu w okolicy Ronda Solidarności i kościoła św. Mikołaja przekazał, 

że w parking tam jest projektowany na terenie należącym do DK Strzecha. 
 Odnośnie interpelacji radnego Franciszka Mandrysza:

1) w sprawie ulicy Ordona w Markowicach przekazał, że podejmie się przeprowadzenia 
rozmów ze Starostą Powiatu w tej sprawie,

2) w sprawie dworca PKP przekazał, że nie ma już mowy o sprzedaży dworca ale tylko o 
jego remoncie, który jednak trochę się w terminie przesuwa,

3) w sprawie podjęcia działań zmierzających do przejęcia torowiska po linii kolejowej 
Racibórz Markowice – Olza przekazał, że na odcinku od Arboretum do Markowic 
warto to rozważyć. 

 Odnośnie interpelacji radnej Anny Ronin w sprawie zweryfikowania pod względem 
formalno-prawnym jednej z umów zawartych w 2016 roku pomiędzy Urzędem Miasta 
Racibórz a inwestorem dotyczącej termomodernizacji budynku mieszkalnego 
jednorodzinnego przekazał, że sprawie jeszcze raz się przyjrzy.
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że sprawę badał już WFOŚ, 

nie mniej uznał, że nie jest to sprawa do roztrząsania na Radzie Miasta. Wskazał 
jedynie, że do tej pory umowy były tak zawierane, że właściciele indywidualnie 
zawierali umowy z wykonawcami i to oni odpowiadają przed urzędem miasta za 
wykonane roboty, a nie odwrotnie. Dodał, że nikt sprawy nie zamiata pod dywan. 

 Przew. RM Henryk Mainusz uznał, że skoro sprawa była już badana przez WFOŚ to 
wydaje się, że teraz została już tylko droga postępowania prokuratorskiego. 

 Odnośnie interpelacji radnego Tomasza Cofały:
1) w sprawie zabezpieczenia w budżecie Miasta Racibórz na 2019 rok pieniędzy na dalsze

inwestycje związane z rozbudową i modernizacją bulwarów nad rzeką Odrą przekazał, 
że dokumentacja na to zadanie już jest w przygotowaniu. Dodał, że gdy tylko będą 
gotowe pierwsze wizualizacje to zostaną przedstawione Radzie. 

2) w sprawie przedstawienia na sierpniowej Sesji Rady Miasta informacji oświatowych 
dotyczących żłobka, przedszkoli, szkół podstawowych i gimnazjum oraz wydatków 
oświatowych w 2018 roku przekazał, że materiał ten zostanie przygotowany.

 Odnośnie zapytania radnego Zbigniewa Sokolika w sprawie przebudowy kanalizacji na 
ulicy Łąkowej przekazał, że odpowie Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek.

 Zastępca Prezydenta Wojciech Krzyżek przekazał, że zmieniła się tam koncepcja i w tej 
chwili jest zlecana dokumentacja na opracowanie dlatego, że w pierwotnej koncepcji były 
dwie przepompownie i przewiert pod torami, a w ramach inwentaryzacji okazało się, że jest
istniejący przepust kanalizacji i wystarczy wykonać tylko jedna przepompownię.  

 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak w zakresie logo przekazała, że podjęte prace nad 
zmiana logotypu wynikają z przyjętej koncepcji dotyczącej marki. Dodała, że umowa na 
odświeżenie logotypu została zawarta jeszcze w 2016 roku. Wskazała, że firma 
przedstawiła 40 propozycji i 4 z nich poddano pod głosowanie. Firma ta po wypracowaniu 
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marki Racibórz zarekomendowała stworzenie logotypu na bazie herbu, który jest bardzo 
charakterystyczny. Dalej wskazała, że jest to tylko propozycja i nic jeszcze nie jest w tej 
kwestii przesadzone. Dodała, że w głosowaniu wzięło udział 350 osób.   

Ad 26. Zakończenie sesji.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zamknął sesję Rady 
Miasta Racibórz, godz. 20:09. 

Protokołował:
Leszek Jureczko

                                                 Przewodniczący Rady
                                                     Henryk Mainusz
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